
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   بي آبي خيابان نبرد و بي اهميتي مسئولان 
احمدي- تهران: م��ن از پيروزي- نبرد جنوب��ي، خيابان آقاجان لو، 
كوچه گلستان هشتم تماس مي گيرم. ما الان يك ماه است آب نداريم 
و با ظرف و گالن آب تهيه مي كنيم. دو هفته است كه شركت آب قرار 
است كارشناسي به منطقه بفرستد. با اصرار علت را از مسئولان شركت 
آب و فاضلاب جويا شديم كه گفتند منطقه شما با افت فشار آب مواجه 

شده. لطفاً مسئولان رسيدگي كنند چرا كه ما هيچ گناهي نداريم. 
---------------------------------------------------

   درختان فولادشهر در حال خشك شدن هستند 
خرميان- اصفه�ان: پس از بازنشس��تگي ما ني��روي انتظامي يك 
آپارتمان در فولادشهر در محله A4 به ما داده است كه به لحاظ شهري 
خيلي مشكل دارد. مهم تر از همه اين است كه درخت هاي اين منطقه 
در حال خشك شدن است و از اين بابت شهرداري فولادشهر اهميتي 
به شكايات ما نمي دهد. لطفاً به گوش مسئولان برسانيد كه عنايتي به 

اين موضوع داشته باشند. 
---------------------------------------------------

   قابل توجه آموزش و پرورش شهرري
فرخ پي- ش�هرري: بچه من امس��ال به كلاس اول ابتدايي رفته اما 
ش��رايط رفت و آمد با لوازم تحصيلش براي ما مشكلي حاد شده است. 
چون تمام كتاب هاي درسي، دفتر و لوازم التحرير را بايد هر روز با خود 
حمل كند. انگار مسئولان و اولياي مدرسه به ويژه معلم ها از روي برنامه 
كار نمي كنند. بعد از پرس و جو متوجه شدم كه در خيلي از مدارس اين 
وضعيت حاكم است. لطفاً تذكر دهيد چرا كه اگر اين وضعيت ادامه يابد 

بعدها مشكلاتي براي فرزندان ما پيش خواهد آمد. 
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88498445سرويس اجتماعي

 حقوق شهروندي را 
از معيشت، درمان و هواي پاك آغاز كنيد

مسئوليت سنگين دولت يازدهم در قبال سند جامع حقوق شهروندي

اي�ن روزه�ا وع�ده انتخاباتي ش�يخ حس�ن 
روحان�ي در جه�ت اق�دام مب�ارك تدوي�ن 
س�ند جامع حقوق ش�هروندي و اباغ آن به 
دس�تگاه هاي اجرايي در آس�تانه تحقق قرار 
گرفته اس�ت. به ط�وري كه اله�ام امين زاده، 
معاون حقوق�ي رئيس جمهور از انتش�ار اين 
س�ند در اواي�ل هفته آين�ده خب�ر مي دهد. 
اين اقدام در حالي صورت مي گيرد كه بس��ياري 
از صاحبنظران جايگاه كشورمان را در ميان ساير 
جوامع به لحاظ شاخص هاي حقوق شهروندي از 
جمله حق داشتن شغل، مسكن و محيط زيست 
س��الم نامناس��ب توصيف مي كنند. منتها آنچه 
نگراني هاي��ي را ميان كارشناس��ان ايجاد كرده، 
امكان سوءاس��تفاده برخي ها از اين حق مس��لم 
مردم است. اصطلاح و واژه »حقوق شهروندي« 
براي اولين بار ب��ا صدور بخش��نامه رئيس وقت 
قوه قضائيه در فروردين سال 83 در مورد رعايت 

حقوق شهروندان وارد نظام حقوقي ايران شد. پس 
از اين بخشنامه بود كه مجلس شوراي اسلامي در 
تاريخ 83/1/15 بخشنامه مذكور را عيناً به عنوان 
قانون »احترام ب��ه آزادي هاي مش��روع و حفظ 

حقوق شهروندي« تصويب كرد. 
س��پس قانونگذار به فاصله نزديكي يعني پنج ماه 
پس از تصويب قانون احترام به آزادي هاي مشروع 
و حفظ حقوق ش��هروندي اقدام به وضع مقرراتي 
درباره حقوق ش��هروندي با تصويب قانون برنامه 
چهارم توس��عه اقتصادي، اجتماع��ي و فرهنگي 
جمهوري اسلامي ايران كرد. نكته حائز اهميت در 
قانون برنامه چهارم توسعه اين بود كه دامنه شمول 
حقوق شهروندي علاوه بر گستره قضايي به ساير 
گستره هاي اجتماعي، سياسي، فرهنگي و اقتصادي 

نيز تعميم يافت و مورد حمايت قرار گرفت. 
اما قان��ون برنامه چهارم توس��عه در مق��ام اجرا 
نتوانس��ت تمام حوزه هاي مذكور را پوشش دهد 

و حتي در برخي موارد مؤلفه هايي از اين حقوق 
را ناديده گرفت؛ از جمله حق اش��تغال و داشتن 
درآمد پايدار براي مردم و به وي��ژه جوانان، حق 
داش��تن مس��كن، آب و هواي س��الم، فراگيري، 
پوش��ش تأمين اجتماعي، امكان دسترس��ي به 
بهداش��ت و س��لامت ارزان قيمت، دسترسي به 
آموزش رايگان. بهترين قضات در مورد عملكرد 
دولتمردان در اين حوزه، مردم هستند كه تا پايان 
برنامه چهارم تغيير چشمگيري در جهت اصلاح 

اين روند مشاهده نكردند. 
   س�ند حقوق ش�هروندي با برنامه پنجم 

پشتيباني مي شود 
بنابراين قانونگذار براي بار دوم احترام به حقوق 
ش��هروندي و برنامه ريزي براي تحق��ق آن را در 
برنامه پنجم وارد كرد. در نتيجه طرح موضوع از 
سوي حجت الاسلام روحاني در جريان انتخابات 
و آغاز به كار دولت يازدهم، شهروندان را به تحقق 

آن امي��دوار كرد. آن هم در ش��رايطي كه آمارها 
خبر مي دادند و مردم احس��اس مي كردند كه از 
شاخص هاي حقوق ش��هروندي نسبت به برخي 
از كشورها عقب هستيم. طبق قانون، شهروندان 
بايد به خدمات اوليه زندگي در جامعه دسترسي 
داشته باشند. از سوي ديگر مباني فقه اسلامي در 

حكومتداري بر اين مسائل تأكيد دارد. 
حقوق ش��هروندي منعكس كننده آرمان جهاني 
عدالت و جامعه اي اس��ت كه در آن هر انس��اني 
بتواند از زندگي ش��رافتمندانه اي همراه با صلح، 
امنيت و رفاه برخوردار ش��ود و اين حقوق همزاد 
با پيدايش انسان بوده و با وجود او به وجود آمده 
اس��ت چراكه انسان موجودي اس��ت كه كرامت 
ذاتي را از آفريدگار خويش به ارمغان گرفته است. 
از ديدگاه اس��لام و قرآن، آفرينش جهان داراي 
غايت است و اين غايت همان كمال انسان است 
و رس��يدن به اين هدف نيازمند برآورده ساختن 
خواسته هاي طبيعي و جس��ماني است؛ چراكه 
تكامل شايسته انسان هنگامي كاملًا تحقق پيدا 
مي كند كه در درون جامعه اي سالم و متناسب با 

كرامت و شخصيت خود زندگي كند. 
بنابراين با توجه به اينكه دين اس��لام كاملترين 
دين هاس��ت و حق و حقوقي جامع و كامل براي 
انسان ها قائل شده است كه اعلاميه جهاني حقوق 

بشر فاقد اين جامعيت است. 
به نظر مي رسد ضروري است كه دولت در جريان 
تدوين سند جامع حقوق شهروندي و ابلاغ و اجراي 
آن مراقب دام هايي كه براي سوءاستفاده ابزاري از 
آن پهن ش��ده است، باش��د. طبق وعده امين زاده 
هفته آينده مشخص خواهد ش��د كه سند تدوين 
شده ش��امل كدام موارد اس��ت كه در بيان آنها در 
قوانين اسلامي يا قانون اساسي جمهور اسلامي كه 

بر مباني فقه تدوين و تصويب شده نيامده است. 
قطعاً هيچ كس منكر كمبودهاي اجرايي در زمينه 
تحقق برخي حقوق شهروندي در كشور ما نيست، 
منتها سؤال اينجاست چه ضمانت اجرايي وجود 
خواهد داشت كه اين سند نيز به سرنوشت برنامه 
چهارم و قواني��ن فقهي دين اس��لام در رابطه با 
رعايت حقوق شهروندي دچار نشود. علاوه بر اين، 
تحريف در تعريف حقوق شهروندي نيز در ميان 
مردم و افكار عمومي اين نگراني را به وجود آورده 
است كه مبادا نيازها و حقوق مسلم مردم توسط 

گروهي دستاويز سوءاستفاده قرار گيرد.

روز گذش�ته فوريت ط�رح بازنشس�ته كردن 
روستاييان و عش�اير با 131 رأي موافق، 8 رأي 
مخال�ف و 9 رأي ممتنع به تصوي�ب نمايندگان 
مجلس رس�يد. براس�اس اين طرح بازنشسته 
كردن روس�تايياني كه در س�ن بازنشس�تگي 
هس�تند و 15 س�ال ح�ق بيم�ه اجتماع�ي 
روس�تاييان را پرداخ�ت مي كنن�د در صح�ن 
علني مجلس شوراي اسامي به تصويب رسيد. 
حجت الاسلام رجايي، نماينده مردم گناباد در اين 
خصوص به »فارس« گفت: پيش از اين دو فوريت 
اين طرح در صحن علني مجلس به رأي گذاشته 
ش��د كه با رأي منفي نمايندگان روبه رو شد. اما 
در صورت تصويب نهايي اين طرح، روس��تاييان 
و عشايري كه به سن بازنشس��تگي رسيده اند و 
همچنان حق بيمه تأمي��ن اجتماعي را پرداخت 
مي كنند از مزايا و حقوق بازنشستگي برخوردار 

خواهند شد. 
وي ادامه داد:  س��ابقه اين طرح به حدود 9 س��ال 
پيش برمي گردد كه دولت وقت ب��راي حمايت از 
اقشار محروم و تأمين آنان صندوق تأمين اجتماعي 
روستاييان و عشاير را طراحي نمود تا آنان بتوانند 
از حقوق بازنشس��تگي برخوردار شوند. رجايي در 
خصوص آراي مثبت نمايندگان به اين طرح عنوان 
مي كند: برخ��ي از اين عزيزان و روس��تاييان به ما 
مي گويند ما حتي نمي دانيم كه شش سال بعد كه 
موعد پرداخت حق بيمه به ما مي شود زنده هستيم 

كه بتوانيم از آن استفاده كنيم يا نه. 
   دلاي�ل مخالف�ت ب�ا تصوي�ب دو فوريت 

بازنشسته كردن روستاييان و عشاير 
مخالفان ط��رح بازنشس��ته كردن روس��تاييان و 
عش��ايري كه هم اكنون در س��ن بازنشستگي به 
س��ر مي برند و هنوز حق بيمه اجتماعي پرداخت 
مي كنند را مخال��ف با قوانين برنامه هاي توس��عه 
عنوان كردن��د. مه��رداد لاهوتي، نماين��ده مردم 
لنگرود در مخالفت با دو فوريت طرح، با بيان اينكه 

اين طرح نياز به بررسي جزئيات ويژه اي دارد، گفت: 
اين طرح با اصل 75 قانون اساس��ي مغايرت دارد؛ 
چراكه زمينه ايجاد بار مال��ي را براي دولت فراهم 
مي كند و تصويب دو فوريت اي��ن طرح در صحن 
علني مجلس سبب مي ش��ود تا فرصت لازم براي 

بررسي دقيق اين طرح در مجلس فراهم نباشد. 
همچنين غلامرضا كاتب، عضو كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس به عن��وان مخالف ديگر اين طرح با 
اشاره به اشكالات قانوني اين طرح گفت: علاوه بر 
اينكه طرح فوق با اصل 75 قانون اساس��ي داراي 
مغايرت اس��ت با برنامه پنجم توس��عه نيز متضاد 
است چراكه ما در آنجا پرداخت هزينه هاي اضافه از 
محل صندوق هاي بيمه را ممنوع كرده ايم. بنابراين 
تصويب دو فوريتي اين طرح س��بب مي شود تا ما 
نتوانيم بررسي خوبي در زمينه آن داشته باشيم و 

اين طرح با اشكالات فراواني تصويب شود. 
با اين اوصاف باي��د ديد كه در مرحل��ه نهايي اين 
طرح مي تواند براي نقاط ضعف خود دلايل مجاب 

كننده اي اقامه كند يا خير. 
اما اين طرح به لح��اظ رويكرد تأمي��ن اجتماعي 
شبيه طرح بازنشستگي بيمه ش��دگان با كمتر از 
سال س��ابقه بيمه اس��ت كه مرحله نهايي آن   10
در روز شش��م آبان ماه جاري به تصويب مجلس و 
شوراي نگهبان رسيد و براي اجرا به دولت ارائه شد. 
اين طرح اولين بار در سيزدهم شهريورماه امسال به 
تصويب نمايندگان مجلس رسيد، اما از همان ابتدا 
با انتقادهايي ازسوي صاحبنظران امور بيمه اي و نيز 

كارشناسان تأمين اجتماعي مواجه شد. 
چگونگي تأمين منابع مالي، هزينه هاي اجراي اين 
طرح و همچنين مغايرت محت��واي طرح با برخي 
اصول محاس��بات بيمه اي از نقدهاي��ي بود كه به 

نسخه اوليه اين طرح وارد كردند. 
ش��وراي نگهبان نيز به طرح اوليه مصوب مجلس، 
دو ايراد اساسي گرفت: اولين ايراد بار مالي فراواني 
بود كه اين طرح به تأمين اجتماعي تحميل مي كرد 
و ايراد دوم اينكه شوراي نگهبان اين طرح را خلاف 

اصل 75 قانون اساسي دانسته بود. 
   جيب خالي و پز عالي! 

اما واقعيت اين اس��ت كه جلس��ه اي مس��تقل در 
خصوص بحران هاي مالي و تصويب اين قانون در 
تأمين اجتماعي در برنامه تلويزيوني »مناظره«، در 
اواخر شهريور ماه روي آنتن شبكه يك صداو سيما 
رفت. در اي��ن برنامه مخالفان طرح بازنشس��تگي 
بيمه ش��دگان با كمتر از 10 س��ال س��ابقه بيمه، 
اين طرح را مغاير اص��ول و ضوابط عدالت محوري 
دانس��تند كه بايد در تأمين اجتماع��ي براي بيمه 

شدگان و مستمري بگيران خود قائل شوند. 
اما به نظر مي رس��د با توجه ب��ه بحران هاي مالي 
تأمين اجتماعي و اهداي پاداش هاي 450ميليون 
توماني اين س��ازمان به مديران ارشد شركت هاي 
وابسته »شستا« كه همگي از حق بيمه هايي بوده 
كه توسط بيمه شدگان به حساب اين سازمان واريز 
شده اس��ت، تأمين اجتماعي با چالش هاي بسيار 
جدي در آستانه ورشكس��تگي قرار گرفته است و 
اين طرح هاي نوظهور را مي توان به نوعي دست و 
پا زدن و آخرين تلاش هاي اين سازمان بحران زده 
براي ادامه حيات عنوان كرد؛ به اين معنا كه تمام 
نمايندگاني كه در تصويب اين طرح ها نقش دارند، 
با حس��ن ظن درصدد ايجاد امكاناتي براي افرادي 
هستند كه قرار نيست جزو بازنشستگان زود هنگام 
تأمين اجتماعي باش��ند تا از اين رهگذر مبالغي از 
اين افراد دريافت كرد كه بتوان بخشي از بحران هاي 
مالي اين سازمان را رفع و رجوع كرد. اما از اين نكته 
غافلند كه اي��ن اقدام و تصوي��ب چنين طرح هاي 
ش��تابزده اي نه تنها هزينه هايي بر دولت تحميل 
مي كند كه با اصل 75 قانون اساسي در تقابل جدي 
است، بلكه يقيناً اوضاع بيمه شدگان و كساني را كه 
با فعاليت 30 ساله بازنشست شده اند و در استفاده 
از خدمات تأمين اجتماعي محق هستند به مخاطره 
بيندازد و كيفيت و كميت خدمات اين سازمان را به 

آنها تحت الشعاع قرار دهد.

 اقبال نمايندگان مجلس به طرح هاي نوظهور 
مي تواند تأمين اجتماعي را از خطر ورشكستگي نجات دهد؟!

»جيب خالي« تأمين اجتماعي و » پُز عالي« خدمت رساني!

جلسه علني شوراي شهر با تسويه حساب 
فرهنگي شور گرفت

 شوراي مدعي فرهنگ
برنامه فرهنگي ارائه دهد 

روز گذشته ارائه گزارش عملكرد معاونت فرهنگي و اجتماعي شهردار 
تهران با اعتراضات و نكات اصلاحي برخي اعضاي شوراي شهر تهران 
مواجه شد، اين در حالي است كه رئيس و بس��ياري از اعضاي شوراي 
شهر تهران همواره بر اهميت توجه به مسائل فرهنگي و اجتماعي شهر 

تهران تأكيد مي كنند.
در بيست و س��ومين جلسه شوراي اسلامي ش��هر تهران سيد محمد 
هادي ايازي، معاون فرهنگي- اجتماعي  براي سومين بار مدعو جلسه 
علني شوراي شهر تهران بود تا گزارش حوزه خود را در بودجه و برنامه 
راهبردي پنج ساله دوم ش��هرداري تهران ارائه كند. ارائه اين گزارش 
با اعتراض و انتقاد برخي از اعضاي ش��وراي شهر تهران مواجه شد كه 
عبدالحسين مختاباد، عضو شوراي شهر گفت: در حال حاضر شهرداري 
تهران مجموعه هايي نظير خانه محلات و سراي محلات را تشكيل داده 

كه موازي با اقدامات خانه فرهنگ ها يا فرهنگسراها قرار گرفته است.
وي كه خود مدتي مس��ئول برخي از اين مجموعه ه��اي فرهنگي در 
دوره هاي گذش��ته بود در ادامه همچنين از هزينه ك��رد بودجه ها در 
س��ازمان فرهنگي- هنري ش��هرداري تهران براي امور ساختماني و 
حقوقي پرس��نل انتقاد كرد و در سؤالي پرس��يد چرا به جاي خدمات 
فرهنگ��ي بايد اين اعتب��ارات را ص��رف هزينه هاي ج��اري كرد، مگر 
كارمندان  اين مجموعه چه مي كنند! مگر اي��ن افراد اقدامات خاصي 
انجام مي دهند كه مردم بايد براي آب و برق و تلفن آنها پول پرداخت 
كنند. چرا بايد شهروندان تهراني ماليات بدهند تا اتاق هاي اين سازمان 

با چند نفر كارمند پر شود!
در ادامه نيز محسن سرخو، عضو شوراي شهر تهران نيز گفت:  نبايد در 
كارهاي فرهنگي ريخت و پاش كرد و اعتبارات بايد در  محلي كه براي 

آن مشخص شده است هزينه شود.
   عاقه مندي بيشتر اعضاي شورا

براي عضويت در كميسيون فرهنگي
در ادامه الهه راس��تگو، عضو هيئت رئيس��ه شوراي ش��هر تهران نيز 
بيان داش��ت: در حال حاضر شش كميسيون در ش��وراي شهر تهران 
فعال هس��تند كه اكثر قريب به اتفاق اعضاي شورا دوست داشتند در 
كميس��يون فرهنگي حضور پيدا كنند كه اي��ن موضوع اهميت بالاي 

كميسيون فرهنگي را نشان مي دهد.
وي تأكيد كرد: در بودجه س��ال 93 بايد اعتبار خوبي را براي مس��ائل 

فرهنگي و اجتماعي در نظر گرفت.
با اين حال رحمت الله حافظي، عضو ديگر شوراي شهر نيز در اين باره 
گفت: كلماتي كه در بخش فرهنگي و اجتماعي استفاده مي شود كلمات 
با ارزشي هستند اما بايد ببينيم در عمل چه اتفاقي افتاده است. محمد 
مهدي تندگويان نيز با اش��اره به اينكه يك ايراد كل��ي به برنامه هاي 
معاونت اجتماعي فرهنگي شهرداري تهران وجود دارد گفت: متأسفانه 

در شهرداري در حوزه مسائل فرهنگي وحدت رويه نداريم.
هر چند موضوعات فرهنگي از بحث خانه هاي فرهنگ و فرهنگسرا آغاز 
شد اما اين سخنان با انتقاد از روزنامه همشهري كه تبديل به يك آگهي 

نامه شده است ادامه يافت. 
   حذف ريخت و پاش فرهنگي

در ادامه ايازي گفت: قبول دارم كه چند سازمان در مجموعه فرهنگي 
ش��هرداري فعال هس��تند، اما اين واقعيت را نمي توان كتمان كرد كه 
اين مسئله در گذشته بسيار بيش��تر بوده و حالا ما سعي در هماهنگي 
اين اقدام��ات و مجموعه ها داريم و در حال حاض��ر بهترين حالت اين 

مجموعه ها را شاهد هستيم.
وي گفت: تلاش ما جلوگيري از دوباره كاري بوده و اگر اعضاي ش��ورا 
مي خواهند اقدامي جدي در مورد سازمان فرهنگي و هنري انجام دهند، 

بگويند تا در مورد اين موضوع ورود جدي داشته باشيم.
ايازي خاطر نشان كرد: در س��ال 92 كل بودجه فرهنگي و اجتماعي 
شهرداري 779 ميليارد تومان بود كه با محاسبه متمم بودجه 92، در 
مجموع هفت درصد از كل اعتبارات را تش��كيل مي دهد. از اين ميزان 
هفت درصد، دو درصد براي بودجه هاي عمراني و كمتر از پنج درصد 

براي فعاليت هاي فرهنگي و اجتماعي اختصاص مي يابد.
وي تأكيد كرد: مجموعه فرهنگي و اجتماعي شهرداري شديداً انقباضي 

برخورد مي كند و هر نوع ريخت و پاش فرهنگي، حذف خواهد شد.
اين سخنان در حالي مطرح مي شود كه از اعضاي شوراي شهر تهران 
اين انتظار مي رود تا در مقام تصميم گير و تصميم ساز براي ساماندهي 
مسائل فرهنگي كه بيشتر اعضا آن نيز دم از فرهنگ مي زنند به صورت 
جدي وارد عرصه شوند و با طرح هاي فرهنگي و اجتماعي نياز شهر را در 

حوزه هاي فرهنگي و اجتماعي ساماندهي كنند.
گفتني است در جلسه شورا همچنين برخي از جزئيات سياست كلي 
بودجه سال 93 به تصويب رسيد و مقرر ش��د سياست هاي بودجه اي 
براساس نيازهاي مردم شهر تهران پيگيري شود و در خصوص حادثه 
ايران زمين نيز مالك مكلف ش��د تا خس��ارت س��اختمان هاي مجاور 
را پرداخت ك��رده و همچنين عمليات ايمن س��ازي را انجام دهد و در 
خصوص بحث انتخابات ش��وراياري ها هم مقرر شد س��تاد انتخابات 

شوراياري در هفته آينده تشكيل شود.

 هندي ها آلودگي برنج هايشان را پذيرفته اند 
وزارت بهداشت تكذيب مي كند!

واردات برنج به كش��ور مطابق گزارش گمرك در حالي در هفت ماهه 
نخست امسال به ارزش يك ميليارد و 464 ميليون دلار در صدر ليست 
واردات به كشور قرار مي گيرد كه بهارس��تاني ها قاطعانه تأكيد دارند 

»آلودگي برنج هاي هندي به فلزات سنگين محرز شده است.«
ماجراي آلودگي برنج هاي هندي به فلزات س��نگين همچون سرب و 
آرسنيك از سال 88 كليد خورد، همان زماني كه اين برنج هاي قد بلند 
و كشيده به دليل قيمت ارزان تر و ظاهر گول زنك به جاي برنج بر سر 
س��فره هاي ايراني قرار گرفتند، اما رفته رفته حرف و حديث ها درباره 
اين مسافران هندي بالا گرفت تا جايي كه مسئولان سازمان استاندارد 
و وزارت بهداش��ت ناگزير ش��دند به افكار عمومي پاس��خ بدهند. اين 
 پاسخ هاي ضد و نقيض، اما برنج هندي را از ليست واردات كشور حذف 
نكرد و فقط موجب شد مدير كل اداره استاندارد استان تهران به عنوان 

نخستين كسي كه اين آلودگي را افشا كرده بود، بازنشسته شود!
   ورود مجلس براي بررسي برنج و گوشت آلوده، پارازيت ها 

و لامپ هاي چيني
امس��ال اما همايش روز جهاني غذا بهانه اي ش��د تا پرونده اين برنج ها 
دوباره توسط رئيس كميسيون بهداش��ت مجلس بازگشايي شود. هر 
چند افشاگري هاي حسينعلي شهرياري با واكنش شديد رئيس سازمان 
غذا و دارو و رئيس استاندارد مواجه شد، اما بهانه ورود دوباره بهارستان 
به بحث برنج ها و ديگر مواد غذايي آلوده را فراهم كرد. عابد فتاحي، عضو 
كميسيون بهداشت مجلس از بررسي برنج ها و گوشت هاي وارداتي و 
تأثير پارازيت ها بر سلامت مردم دوباره در كميسيون بهداشت مجلس با 
همكاري نزديك برخي دستگاه هاي اجرايي از جمله مؤسسه استاندارد 
خبر داد. بنا ب��ه تأكيد وي دامنه اين بررس��ي ها حت��ي به لامپ هاي 
كم مصرف وارداتي از چين و تأثير آن بر س��لامت م��ردم و همچنين 
آلودگي هوا گسترده مي شود و پس از بررسي كامل اين مباحث گزارش 

آنها اعلام خواهد شد. 
   برنج هاي هندي هنوز آزمايش نشده اند 

رئيس كميس��يون كش��اورزي مجلس نيز با تأكيد ب��ر اينكه آلودگي 
برنج هاي هندي به آرس��نيك ادامه دارد به »تس��نيم« گفت: وزارت 
بهداش��ت در زمينه س��موم كش��اورزي به جلو فرار مي كند چراكه از 
زمان مجلس هش��تم تاكنون هنوز برنج هاي آلوده را آزمايش نكردند. 
بنا به تأكيد عباس رجايي خود هندي ها هم آلودگي برنج هايش��ان را 
پذيرفته اند زيرا منطقه اي كه اين برنج ها كشت مي شود هم خاك و هم 
آبش آلوده به آرسنيك اس��ت اما وزارت بهداشت و سازمان استاندارد 
هنوز هم براي تعيين مقدار اين س��موم روي برنج ها آزمايش��ي انجام 

نداده اند و از مسئوليت خود فرار مي كنند. 
   استاندارد چيني براي بررسي برنج هاي هندي! 

حس��ن تأميني ليچايي، نايب رئيس كميسيون بهداش��ت درباره لزوم 
آزمايش اين محصولات وارداتي به »جوان« مي گويد: با وجود اجباري 
شدن آزمايش برنج هاي وارداتي از منظر وجود فلزات سنگين در همان 
س��ال 88 اما روند نظارت كند ش��ده اس��ت. به گفته مخبر كميسيون 
بهداشت مهم ترين مشكل در واردات مواد غذايي اين است كه در كشور 
ما استانداردي براي آنها تعريف نشده است و در موضوع برنج هاي آلوده 
نيز استاندارد كش��ور چين در نظر گرفته ش��د و با توجه به محدوديت 
آزمايشگاه هاي كش��ور آلودگي هاي اعلام ش��ده با آزمايش هايي بسيار 
س��طحي بدس��ت آمد. بنا به تأكيد وي خيلي از اين برنج ه��ا تراريخته 
هستند و با فرآوري و به عمل آوري ش��دن به اين شكل در آمده اند، اما 
حتي آزمايشگاه مرجع اس��تاندارد ما توانايي بررسي دقيق براي تعيين 
موادي كه در فرآوري اين برنج ها به كار گرفته شده است، ندارند. تأميني 
ليچايي معتقد است با نيم نگاهي به كشاورزي كش��ور ما مي توانيم در 
زمينه توليد برنج خود كفا باشيم اما از آنجايي كه منافع عده اي با واردات 
تأمين مي شود، دغدغه و همكاري ندارند. وي باور دارد دست هاي پنهاني 

در كار است كه سبب مي شود عده اي به راحتي قاچاق كنند. 
   آسيب هاي نسلي با مصرف غذاي آلوده 

چهار سال سكوت و برنج هايي كه با قدي بلند چون تيري بر قلب سلامت 
مردم جامعه فرو مي روند. اين درحالي است كه فلزات سنگين به صورت 
فلزي هيچ نقشي در بدن ندارند و مي توانند بس��يار سمي باشند. اين 
فلزات سمي در بدن جمع شده و آسيب هاي جدي به سلامت مي زنند 
و حتي مي توانند در سلامت نس��ل ما اثر منفي بگذارند، اين در حالي 
است كه بسياري از كشورها با برنامه هاي تغذيه اي براي ارتقاي جسمي 
و هوشي نسل خود تلاش مي كنند، اما قرار گرفتن واردات برنج در صدر 
واردات كشور نش��ان مي دهد در سكوت مس��ئولان وزارت بهداشت و 

استاندارد،   دست هاي آلوده هنوز هم برنج وارد مي كنند.

زهرا  چيذري

نیلوفر   امانی
   گزارش  يك

علي خدايي بیجاري
   گزارش  2

طرح آموزش زوجين در مساجد تهران 
اجرا نشده، متوقف شد

معاون فرهنگي و امور جوانان استان تهران از توقف موقت اجراي طرح 
آموزش  مهارت هاي فرهنگي به زوجين در مساجد تهران خبر داد. 
كلانتري به »ايس��نا« گفت: تمام هماهنگي  اقدام��ات براي اجرايي 
ش��دن طرح  دوره هاي آموزشي زوجين در مس��اجد انجام شده بود و 
حتي تفاهمنامه اي نيز با حوزه علميه براي اجراي اين طرح نيز منعقد 
شده است؛ اما دقيقاً زماني كه بنا بود اعتبار به اين مراكز پرداخت شود، 
بخش مالي اداره كل ورزش و جوانان اس��تان تهران دچار يك مشكل 
قانوني نه فقط براي اين طرح بلكه به شكل كلي در تمام سطوح شهر 

پيش آمد و طرح موقتاً اجرايي نخواهد شد.
وي با اشاره به اينكه كل اعتبار اختصاص داده ش��ده به اين طرح 47 
ميليون تومان است، افزود: طبق تفاهمنامه قرار بر اين بود تا اين مبلغ 
طي چند مرحله پرداخت شود، اما متأسفانه يك اتفاق پيش بيني نشده 
باعث اجرايي نشدن اين طرح شد و علت آن برخي مشكلات قانوني در 

پرداخت اعتبارات است. 
---------------------------------------------------

 اورژانس درخواست خريد 44 بالگرد را 
به رياست جمهوري داده است 

رئيس اورژانس كشور با بيان اينكه اورژانس 
كش�ور در زمان حاضر فقط يك دستگاه 
بالگ�رد در اختي�ار دارد و پنج دس�تگاه 
آمبولان�س هوايي و بالگرد ني�ز از نيروي 
انتظامي اجاره كرده است، گفت: در واقع 
آمبولانس هاي هوايي ب�راي كار اورژانس 
س�اخته نش�ده و اس�تانداردهاي لازم را 

ندارند به همين علت امكان پوشش جاده هاي فرعي را در كشور نداريم. 
محمد تق��ي طالبيان افزود: طي نام��ه اي به جهانگي��ري، معاون اول 
رئيس جمهوري درخواست خريد 44 بالگرد اورژانس را طي يك برنامه 
10 ساله داده ايم تا بتوانيم مس��ئوليت پوشش جاده هاي فرعي كشور 
را براي ارائه خدمات اورژانس بر عهده بگيريم. چراكه بالگرد اورژانس 
مشخصات خاص خود را دارد و بايد امكان پرواز و نشستن سريع، پرواز 
در شب و تجهيزات اورژانس را داشته باشد در حالي كه هيچ يك از شش 
بالگرد در اختيار فعلي اورژانس اين مشخصات را ندارند و براي اين كار 
ساخته نشده اند. طالبيان گفت: هر دستگاه بالگرد اورژانس با آشيانه و 

تجهيزات لازم آن بين 22 تا 25 ميليارد تومان هزينه دارد.

رئيس كميس�يون برنام�ه و بودجه ش�وراي 
ش�هر تهران با اش�اره به برگ�زاري انتخابات 
ش�وراياري ها گفت: باي�د هرچ�ه زودتر دور 
جدي�د انتخابات ش�وراياري ها برگزار ش�ود. 
به گزارش »فارس« ، بيس��ت و س��ومين جلسه 
شوراي شهر تهران صبح ديروز با حضور 29 عضو 
برگزار شد كه در اين جلسه مسعود سلطاني فر و 

محمد سالاري غايب بودند.
در ادامه عليرضا دبير، رئيس كميس��يون برنامه 
و بودجه ش��هر تهران با اش��اره به اينكه منطقه 
13 نسبت به چند سال پيش رشد قابل توجهي 
داشته است،  اظهار داشت: شهر را بايد به صورت 
يك مثلث ترس��يم كنيم كه يك ضلع آن شهر، 
ضلع بع��دي ش��هروندان و ضلع س��وم مديريت 

شهري است. دبير ادامه داد: شوراياري ها به عنوان 
يكي از ضلع هاي مهم شهر محسوب مي شوند با 
هماهنگي و همكاري آنها مي توانيم اقدامات خوبي 

را در سطح شهر انجام دهيم. 
عضو شوراي اس��لامي ش��هر تهران اضافه كرد: 
در حال حاضر س��ه دوره از فعاليت  شوراياري ها 
مي گذرد و به زودي وارد دوره جديد )دوره چهارم( 

مي شود كه بايد مدل جديدي ارائه شود. دبير با 
اشاره به اينكه بايد انتخابات شوراياري ها هرچه 
زودتر برگزار شود، گفت: با هماهنگي وزارت كشور 
و استانداري بايد اين انتخابات برگزار شود و بنده 
پيشنهاد مي كنم ستاد شوراياري ها در هفته آينده 
تش��كيل و در خصوص زمان برگزاري انتخابات 

نظرات خود را بيان كنند.

انتخابات شوراياري ها هرچه زودتر برگزار شود    خبر

بهروز يانچشمه


